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Editorial 

Ústecko s minimem elektrošrotu  
Na jednoho obyvatele Ústeckého kraje loni 

připadlo 1,02 kilogramu elektrošrotu, což je 
nejhorší výsledek v České republice. Její prů-
měr je 1,67 kilogramu. Všechny systémy za-
bývající se tímto odběrem v Ústeckém kraji  
v regionu vybraly 842 368 kilogramů staré 
elektroniky.  

Evropský týden mobility  
Celkem 75 měst v České republice se přihlá-

silo do již šestého Evropského týdne mobility 
(16. až 22. září. 2007). Naše země se tak 
v Evropě řadí na 6. místo co do množství za-
pojených měst. Vyvrcholením Týdne mobility 
se 22. září stal Evropský den bez aut. Jeho 
letošním heslem bylo Ulice pro lidi. V průbě-
hu Evropského týdne mobility se vedle infor-
mační kampaně každé přihlášené město zava-
zuje, že provede pozitivní změny, které po-
slouží rozvoji města dlouhodobě. Jedná se 
například o omezení kamionové dopravy, 
nebo vybudování pěších zón. Ve 22 našich 
městech byl jeden den městské hromadné 
dopravy zdarma.  

Magistrát chce názor na bioodpad  
Pražský magistrát se bude ptát obyvatel 

metropole, jestli mají zájem o třídění bioodpa-
du. Dotazník bude ke stažení na stránkách 
www.praha-mesto.cz/odpady , přiloží ho i ně-
která periodika vydávaná městskými částmi. 
Průzkum se bude konat do 31. října. V roce 
2008 by měla následovat informační kampaň.  

Krátce 

Šrotozemšťan roku 2007  
V rámci osvětové roadshow „Nakrmte Šroto-

zemšťana 2007“ vyrostly během června a září 
v deseti krajských městech (v Českých Budějo-
vicích, Hradci Králové, Jihlavě, Zlíně, Brně, 
Olomouci, Ostravě, Plzni, Ústí nad Labem a 
Liberci) sochy v podobě prehistorických ještě-
rů z vysloužilých elektro-
zařízení. Už druhý ročník 
tohoto happeningu organi-
zuje neziskový kolektivní 
systém Asekol, který se 
zabývá organizací zpětné-
ho odběru a recyklace 
vysloužilých elektrospo-
třebičů. Hlavním cílem 
akce, jejímž magnetem je 
stavba obří sochy z vy-
sloužilých elektrozařízení, 
je přesvědčit občany, aby 
staré elektrospotřebiče ne-
házeli do popelnice, ale 
nosili na sběrný dvůr. 
Všichni příchozí se na 
stavbě sochy z elektrood-
padu mohli podílet a vybí-
rali také sochám jména.   

„Od úterý, kdy celý happening začal, k nám 
občané přinesli množství starých elektrospotře-
bičů. Do dnešního večera jsme s jejich pomocí 
vysloužilými elektrozařízeními naplnili dva 

velké kontejnery, které se díky tomu podaří 
recyklovat a materiálně využít,“ komentoval 
průběh akce v Praze  Jan  Vrba z Asekolu.  

Každý, kdo s sebou přinesl vysloužilý elek-
trospotřebič, byl odměněn dárkem. „Happening 
je určen nejen těm, kteří se potřebují zbavit 

televize, monitoru, rádia, 
elektrických hraček nebo 
mobilu, ale i těm, jež by se 
o třídění a recyklaci elek-
troodpadu chtěli dozvědět 
více informací,“ uzavřel 
Jan Vrba. Lidé mohli po-
mocí internetu a SMS 
hlasovat o vítězi soutěže. 
Titul „Šrotozemšťan roku 
2007“ získal Šrotík Botík. 
Město Olomouc, kde toho-
to brachiosaura postavili, 
tak získalo od organizátorů 
šek v hodnotě 30 tisíc Kč. 
Od akce „Nakrmte Šroto-
zemšťana 2007“ si Asekol 
slibuje zvýšení sběru elek-
trošrotu. V současnosti se 
ho vybere kolem 2 kg na 

obyvatele ročně, přitom ale Česká republika 
musí podle směrnice Evropské komise vybrat 
do konce roku 2008 nejméně 4 kg vyřazených 
elektrozařízení na obyvatele a rok. 

Náklady na likvidaci obsahu skladu nebez-
pečných chemikálií u Chvaletic na Pardubicku 
dosáhnou asi 30 mil. Kč. Specializovaná firma 
Dekonta již vyklidila všechny haly v areálu, na 
závěr zbývá odstranit ještě takzvané odorizační 
jednotky, které se používají v plynárenství. Po 
skončení kontrolního dne ve Chvaleticích to 
řekl krajský radní pro zemědělství, venkov a 
životní prostředí Petr Šilar. 

„Celkové náklady doufejme nepřesáhnou 
částku 30 mil. Kč, zatím všechny práce nemá-
me vyčíslené a zaplacené. Jsou zde ještě odori-
zační jednotky, které je třeba zlikvidovat.  
K tomu přistupují náklady města Chvaletice a 
ostatních složek,“ uvedl Šilar. Odorizační jed-
notky slouží v plynárenství pro přidávání ostře 
páchnoucích látek do topných plynů, aby tak 
šel poznat jejich únik. Kvůli silnému zápachu 
se mohou likvidovat pouze při chladném poča-
sí s teplotami kolem nuly. 

Ve Chvaleticích policisté a inspektoři život-
ního prostředí objevili v polovině loňského 
června rozsáhlé skladiště nebezpečných chemi-

kálií v bývalém průmyslovém areálu. Na místě 
se našly kromě tlakových lahví s bojovým 
plynem fosgenem a jinými plyny i kyanidů, 
soli těžkých kovů, radioaktivní látky, další 
sloučeniny a rovněž upravené plynové pistole. 
Část chemikálií skončila ve spalovnách nebez-
pečného odpadu v Ostravě a Ústí nad Labem, 
část byla přepracována a uložena na skládky. 
Zhruba 20 tun sloučenin bylo nabídnuto k dal-
šímu využití v chemickém průmyslu, výnos  
z této transakce ale není významný a jen mírně 
snížil výdaje na zneškodnění skladu. Po ukon-
čení prací se množství odpadu proti původním 
odhadům snížilo. „Museli jsme nechat odvézt 
něco přes 100 tun chemikálií,“ řekl Otto Her-
berk ze společnosti Dekonta. 

Stát loni poskytl Pardubickému kraji na sana-
ci areálu 10 mil. Kč, asi 2 miliony uvolnil Par-
dubický kraj a přispěla i Česká inspekce život-
ního prostředí. Letos v únoru získal kraj na 
dokončení likvidace od ministerstva financí 
zálohu 15,4 mil. Kč, z níž bude muset zřejmě 
polovinu vrátit. 

Sklad u Chvaletic je téměř prázdný 

Příloha časopisu 
Odpady  

 

Komunální systémy  
• Recykluj a plať – odpady v novozélandském  

městě Christchurch 
• Komunitní kompostování v Göteborgu 

(Švédsko) 
• Začátky komunitního kompostování v Praze 

- Řepích 
• Čárové kódy v pytlovém sběru 
• Malé sběrové auto se vejde všude  

 

http://odpady.ihned.cz/
http://www.praha-mesto.cz/odpady
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AČE se do dvou let přejmenuje  
Česká Asociace čistírenských expertů 

(AČE), která sdružuje odborníky z oboru od-
vádění a čištění odpadních vod, se přejmenuje 
na Českou asociaci pro vodu. Cílem je sjedno-
tit názvosloví s podobnými organizacemi na 
evropské a celosvětové úrovni. Na zahájení 
sedmého ročníku mezinárodní konference 
Odpadní vody 2007 v Brně to řekl sekretář 
AČE Jaroslav Jedlička. Přeměna názvu a sta-
nov asociace potrvá do příštího ročníku konfe-
rence, který bude za dva roky. 

ÚOHS zkoumá tendr na spalovnu 
Antimonopolní úřad zkoumá čtvrtý tendr na 

rekonstrukci brněnské spalovny. Zakázku za 
dvě a čtvrt miliardy korun zadávala městská 
firma Spalovna a komunální odpady Brno 
(SAKO) už třikrát, pokaždé ale tendr zrušila. 
Nyní vyhlásila další a opět vyvstaly pochyb-
nosti, píše dnešní brněnské vydání Mladé 
fronty Dnes. Na Úřad pro ochranu hospodář-
ské soutěže (ÚOHS) se obrátil jeden z neú-
spěšných kandidátů, firma AEE. Vedení firmy 
SAKO ale chybu odmítá. 

V Liberci druhá linka na třídění  
V Liberci je v provozu druhá linka na třídění 

odpadů. Ve svém areálu, který slouží zároveň 
jako sběrný dvůr, ji vybudovala společnost 
A.S.A. Ta investovala do sběrného dvora  
v průmyslové zóně Jih 26 mil. Kč. Zhruba 
polovinu stálo zařízení na třídění odpadů, 
které může ročně zpracovat až 900 tun plastů 
a plastových lahví. První linku vybudovaly 
před třemi lety Severočeské sběrné suroviny. 

Zástupci měst, obcí a odborné veřejnosti na 
Mezinárodním kongresu Odpady - Luhačovice 
2007 ostře vystoupili proti plánované novele 
zákona o obalech, kterou chce ministerstvo 
životního prostředí zavést zálohování plasto-
vých nápojových obalů. Podle nich není minis-
terstvo schopné předložit 
jasné důvody svého rozhod-
nutí, které by navíc podle 
nich narušilo stávající a 
řadu let fungující systém 
třídění odpadu. Zástupci 
ministerstva jejich argu-
menty odmítají a tvrdí, že 
díky novele se sníží množ-
ství volně pohozeného od-
padu v přírodě a zvýší se 
rovněž objem recyklova-
ných obalů. 

„Ministerstvo není schop-
né předložit žádné věrohod-
né kalkulace dopadů reformy, její ekonomické 
náklady, ekologické dopady, a dokonce není 
schopné odpovědět ani na otázku, které obaly a 
z jakých důvodů mají být zálohovány,“ řekl  

jeden z mnoha argumentů proti novele zákona 
tajemník Českého průmyslového sdružení pro 
obaly a životní prostředí Jan Blaha. Jeho názor 
podpořil i člen parlamentního výboru pro ži-
votní prostředí a člen výboru pro životní pro-
středí, zemědělství a regionální záležitosti při 

Radě Evropy Tomáš Úlehla 
(ODS). Podle něj jsou tyto 
systémy ztrátové a mohou si 
je dovolit jen ekonomicky 
silné země, mezi něž Česko 
zatím nepatří. Poradce mi-
nisterstva životního prostře-
dí Daniel Vondrouš se ale  
s těmito názory nesouhlasí. 
„Sníží se počet volně poho-
zených odpadů, kdy na 
skládkách skončí ročně až 
30 tisíc tun jinak recyklova-
telného odpadu a zvýší se 
tím i množství recyklova-

ných obalů,“ řekl ČTK a Českému rozhlasu 
dva hlavní důvody pro zavedení zálohového 
systému. Ministerstvo novelu zařadilo do plánu 
legislativních prací vlády na leden 2008. 

Proti systému zálohování obalů 
Odpady 3. mezinárodní konference 

 

Biologicky rozložitelné odpady 
 

Jejich zpracování a využití  
v zemědělské a komunální praxi 

 

10. a 11. října 2007 
Náměšť nad Oslavou 

 

Třetí ročník konference seznámí odbornou veřej-
nost s nejnovějšími poznatky při zpracování a 
využití biologicky rozložitelných odpadů (BRO) se 
zaměřením na koncepci řešení v ČR, legislativu 
v ČR a EU, výzkum a vývoj nových technologií, 
monitoring jejich vlivu na životní prostředí, uplatně-
ní nejlepších dostupných technik v praxi a ekono-
miku při nakládání s BRO. 
 

Konference bude zahrnovat dvě sekce:  
• Kompostování a výroba bioplynu 
• Doprovodný program: Den techniky zpracování 
BRO 

Pořádá: 
ZERA – Zemědělská a ekologická 

regionální agentura 
 

Bližší informace: 
www.komposty.cz , info@zeraagency.eu 

 

http://www.zeraagency.eu/?show=planovane&kind=Clanek  

Liberecký kraj byl loni v rámci České repub-
liky nejlepší ve sběru a třídění vyřazených 
elektrozařízení. Každý ze 430 tisíc obyvatel 
odevzdal k recyklaci 2,74 kilogramu odpadu. 
Celostátní průměr je přitom o více než kilo-
gram nižší. Informovala o tom Hana Ansorgo-
vá ze společnosti Asekol, která provozuje jeden 
ze tří systémů odběru odpadů v České republi-
ce. I v letošním roce se zřejmě v kraji, který 
patří k nejmenším v zemi, podaří vybrat po-
dobné množství spotřebi-
čů a zařízení. 

Systém zpětného odbě-
ru použitých elektrozaří-
zení výrazně snížil nákla-
dy měst a obcí na třídění 
a likvidaci odpadů. Sys-
tém od roku 2005 finan-
cují výrobci a dovozci 
elektroniky a dalších 
zařízení, kteří náklady na 
recyklaci zahrnují do 
svých cen pro spotřebite-
le. Společnosti Asekol, Elektrowin a Ekolamp 
loni v ČR dohromady vybraly kolem 1,7 kilo-
gramu elektroodpadu na osobu, Česko se při-
tom zavázalo, že do roku 2008 vybere nejméně 
4 kilogramy elektroodpadu na osobu a rok. 
Pokud to nesplní, čeká ho od EU pokuta. 

Obce v Libereckém kraji se do systému po-
stupně zapojují od loňského roku. V současné 
době funguje na území kraje 91 sběrných míst, 
kde je možné se starých spotřebičů bezplatně 
zbavit. Lidé si podle Ansorgové zvykli odvážet 
do sběrných dvorů velké spotřebiče, jako jsou 
lednice, sporáky, pračky či televize. Ty drobné, 

jako mobilní telefony, přehrávače, fény, kulmy 
a třeba ruční šlehače, ale stále končí v kontej-
nerech s komunálním odpadem. „Jediným 
řešením je přiblížit se lidem, být na co nejvíce 
místech. Ve Středočeském kraji proto testujeme 
speciální kontejnery na tento odpad, které jsou 
na stanovištích vedle kontejnerů na sklo, papír 
a plasty,“ dodala Ansorgová. 

V Libereckém kraji se zatím do systému 
sběru elektroodpadu zapojilo 38 obcí, stále ale 

přibývají další. Asekol je 
motivuje příspěvky na 
provoz sběrných dvorů či 
svoz odpadů. Například 
stotisícový Liberec, který 
smlouvu podepsal loni  
v květnu, získal příspěvek 
přes 636 tisíc Kč.  
„Peníze půjdou zpět do 
odpadového hospodářství, 
navíc jsme ušetřili pro-
středky, které bychom za 
likvidaci těch zařízení 

museli zaplatit,“ řekl náměstek libereckého 
primátora Milan Šír. V Liberci je možné ode-
vzdat vyřazené televizory, počítače, zářivky a 
další zařízení ve dvou sběrných dvorech.  

„Zařízení nekončí na skládkách, ale odváží 
se k demontování a recyklaci do chráněné díl-
ny Ecoretel do Mladé Boleslavi,“ řekl Tomáš 
Paleček ze společnosti A.S.A., která sběrné 
dvory v Liberci provozuje. Firma, která nedáv-
no v areálu v liberecké průmyslové zóně Jih 
otevřela třídicí linku na zpracování plastů, chce 
vedle v budoucnu vybudovat recyklační linku 
právě na spotřebiče. 

V třídění elektrospotřebičů je nejlepší Liberecký kraj  

http://odpady.ihned.cz/
http://www.komposty.cz
mailto:info@zeraagency.eu
http://www.zeraagency.eu/?show=planovane&kind=Clanek
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Tuzemská produkce odpadů 
    V České republice loni vzniklo 24,6 mili-

onu tun odpadu. Na každého občana ho tak 
připadalo kolem 2,4 tuny.  

Ve srovníní s předchozím rokem se celková 
produkce snížila o 300 tisíc tun, což předsta-
vuje pokles zhruba o 1 %. Vyplývá to z údajů 
Českého statistického úřadu. Největší část 
skončila na skládkách, část například jako 
palivo pro výrobu energie a téměř 4,3 milionu 
tun se podařilo recyklovat. Přes 1,2 milionu 
tun odpadu zamířilo za hranice.  

AVE CZ trvá na spalovně 
Společnost AVE CZ nehodlá ustoupit od 

svého záměru znovu v Pardubicích po moder-
nizaci spustit v areálu chemičky Synthesia 
spalovnu nebezpečného odpadu ani omezit její 
kapacitu.  

Plán vzbudil v posledních měsících odpor 
veřejnosti i několika radnic. Spalovna v Syn-
thesii začala pracovat v roce 1995, o devět let 
později musela být odstavena, protože nebyla 
schopna dodržovat emisní limity. 

Peníze na  podporu třídění odpadu  
Celkem 5,9 mil. Kč investuje letos společ-

nost EKO-KOM a Karlovarský kraj na podpo-
ru třídění komunálního odpadu. Ačkoli se 
množství vytříděného odpadu v kraji zvyšuje, 
s množstvím jen málo nad 20 kilogramů na 
osobu a rok je Karlovarský kraj stále mezi 
posledními v republice. Peníze proto půjdou 
jak na propagaci, tak i nákup dalších kontejne-
rů pro tříděný odpad, informovala mluvčí 
krajského úřadu Andrea Bocková. 

Majitel odpadu zaplatí pokutu  
Pokutu 750 tisíc Kč musí zaplatit majitel 

odpadů, které letos již třikrát hořely v budově 
v bývalé bramborárně v Dolní Řasnici na Li-
berecku. Informovala o tom Danuše Hráská  
z České inspekce životního prostředí v Liber-
ci.Pokutu za neoprávněné nakládání s odpady 
obdržel majitel od ČIŽP již po druhém, květ-
novém požáru.  

Ministerstvo životního prostředí, kam se 
majitel odpadů odvolal, nyní pokutu potvrdilo. 
„Muž mohl dostat pokutu až 10 mil. Kč. Chtě-
li jsme ale, aby mu zůstaly peníze na likvidaci 
zbylých odpadů,“ dodala Hráská. 

V Mohelnici první sběrný dvůr 
V Mohelnici na Šumpersku začne od října 

fungovat sběrný dvůr. Zařízení ve městě zatím 
chybělo, město se proto dohodlo na jeho pro-
vozování se soukromou firmou. Každý měsíc 
za službu zaplatí zhruba 60 tisíc Kč, řekl mís-
tostarosta Pavel Němec.  

Sběrný dvůr bude provozovat firma AVE CZ 
odpadové hospodářství, která již ve městě 
zajišťuje sběr a likvidaci komunálního odpa-
du. Pro sběrný dvůr si pronajala soukromý 
pozemek naproti autobusovému nádraží. 

Originální kolekci modelů a módních doplň-
ků z odpadních materiálů představuje výstava 
Brána recyklace, která 17. září začala v budově 
vysočanské radnice. Podle pořadatelů má nabá-
dat občany k třídění odpadu. Ukazuje zároveň 
možnost využití vytřídě-
ných druhotných surovin  
v umění a designu. „Jsou 
to aktivity, které upozorní 
na to, že odpad se dá 
recyklovat. Nemusí pak 
někde tlít staletí na sklád-
ce,“ řekl Lukáš Pollert, 
který je patronem kampaně 
třídění odpadů. Uvedl, že 
se sám snaží nenásilnou 
formou přesvědčit lidi, že 
třídění odpadu má smysl. 
„Sám třídím odpad, protože jsem líný jej vyná-
šet. Mám hodně papíru i skla. Když je roztří-
dím, je toho míň,“ řekl. 

Výsledkem umělecké inspirace vystavené  
v Galerii 9 je jarní pláštěnka a kabelky z obalů 

na mléko a šťávy nebo zeleninu, společenské 
šaty a střevíce z igelitových tašek nebo obrazy 
a sochy z použitých sáčků od čaje, roliček z 
toaletních papírů, kartonů na vejce nebo PET 
lahví. Dominantou výstavy je pět metrů vysoký 

Recyklační strom nasazený 
na zelený kontejner na 
tříděný odpad. O praktic-
kém využití odpadu pak 
podle umělců svědčí třeba 
obývací pokoj ze zbytků 
kartonových krabic včetně 
televize nebo lehátka. 
„Je to hodně o vášni. Pro 
seriózní umění je nezbytné 
plátno nebo barvy. Pro 
umění z odpadu stačí coko-
li. Výsledek nemusí odpo-

vídat původnímu materiálu,“ řekl o spojení 
umění a odpadu kurátor výstavy Pavel Šťastný.  

Akce potrvá do 11. října. Navazuje na břez-
novou kampaň v Písecké bráně na Hradčanech, 
jež také představila výstavu Brána recyklace.  

K třídění odpadu nabádá výstava Brána recyklace  

Ekologie 

Čtěte odborný měsíčník  ODPADY 
 

Ukázkové číslo zdarma si můžete objednat na adrese  
http://ib.ihned.cz/predpl/a/nazk.php?idkamp=iHNed&tit=OD 

Informace o předplatném: tel. 800 11 00 22, predplatne@economia.cz  

Česká republika, Švédsko a Francie chtějí 
pro Evropskou unii připravit společnou cestov-
ní mapu, která by měla směřovat ke zlepšení 
klimatu a životního prostředí. Ministři životní-
ho prostředí těchto tří zemí Martin Bursík, 
Andreas Carlgren a Jean-Louis Borloo se  
v Praze shodli, že ochrana klimatu bude patřit 
k zásadním prioritám 
předsednictví těchto tří 
zemí v EU. 

Francie se ho ujme na 
šest měsíců v druhé polo-
vině příštího roku, na 
Česko padla volba v první 
půli roku 2009. Od Čechů 
převezmou žezlo Švédo-
vé. Ministři koordinovali 
své priority. Cestovní 
mapa by měla platit v časovém období 2008 až 
2009, řekl novinářům Bursík. Ministři rovněž 
zahájili práce na vytvoření společného osmnác-
timěsíčního programu pro předsednictví. 

Do období, kdy bude Francie, ČR a Švédsko 
šéfovat unii, spadá i finální fáze celosvětových 
jednání o tom, jak se bránit klimatickým změ-
nám po roce 2012. V tom roce vyprší platnost 
protokolu z Kjótó o snižování emisí ve vzdu-
chu. „EU má ambiciózní a dobrou politiku 

ochrany klimatu, ale je třeba ji dennodenně 
uvádět do praxe a také do ní zapojit další velké 
znečišťovatele, především USA, ale také Čínu, 
Rusko, Indii a podobně,“ uvedl Bursík. 

Pro předsednictví v EU nebude ochrana kli-
matu jedinou prioritou v oblasti ekologie. Klí-
čová je podle Bursíka také kvalita ovzduší, 

nakládání s odpady, ochra-
na biodiverzity, chemická 
politika, rozvoj moderních 
a šetrných technologií 
nebo ochrana vod. 
Ministr Bursík se kvůli 
názorům na životní pro-
středí pravidelně střetává  
s prezidentem Václavem 
Klausem. Zatímco Bursík 
je přesvědčen, že konání 

lidí má vliv na globální změnu klimatu, Klaus 
tvrdí opak. Říká například, že snižování emisí 
není potřebné, obává se, že by to ohrozilo roz-
voj vyspělých i méně rozvinutých zemí.  

Vicepremiér za zelené Bursík zdůrazňuje, že 
vláda se v EU přihlásila ke snižování emisí a  
k dalším opatřením. Podle Bursíka jsou Klau-
sovy názory natolik ojedinělé, že nemohou být 
brány vážně a povedou k mezinárodní ostudě 
Česka. 

Cestovní mapa k ochraně klimatu  
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OP Životní prostředí zahajuje 
První výzvu pro podávání žádostí o poskyt-

nutí podpory v rámci Operačního programu 
Životní prostředí (OP ŽP) vyhlásilo Minister-
stvo životního prostředí (MŽP) ČR. Žádosti  
o podporu se přijímají od 3. září do 26. října 
2007. Pokyny k podání žádosti jsou zveřejně-
ny na www.opzp.cz .  

Podmínky pro získání podpory jsou ve 
Směrnici MŽP č. 7/2007 a na internetových 
stránkách Státního fondu životního prostředí 
(SFŽP) ČR www.sfzp.cz a Ministerstva život-
ního prostředí ČR www.env.cz . Poskytovaná 
podpora se týká snížení znečištění vod, zlepše-
ní jakosti pitné vody, zlepšování kvality 
ovzduší, omezování emisí, výstavby nových 
zařízení a rekonstrukce stávajících zařízení  
s cílem zvýšení využívání OZE pro výrobu 
tepla, elektřiny a kombinované výroby tepla a 
elektřiny, realizace úspor energie a využití 
odpadního tepla u nepodnikatelské sféry, 
zkvalitnění nakládání s odpady, odstraňování 
starých ekologických zátěží, rozvoje infra-
struktury pro realizaci environmentálních 
vzdělávacích programů, poskytování environ-
mentálního poradenství a environmentálních 
informací.  

Zprostředkujícím subjektem je SFŽP 
(Kaplanova 1931/1, 148 00 Praha 11-Chodov, 
tel.: 267 994 300, fax: 272 936 597), který 
také přijímá žádosti o podporu a poskytuje 
potřebné informace. 

Británie: Elektřina z mořských vln 
Britská vláda schválila projekt výroby elek-

třiny z mořských vln. Jde o první zařízení 
svého druhu, které bude vyrábět elektřinu ve 
velkém. Bude pracovat zhruba 16 kilometrů 
od pobřeží Cornwallu, vyrábět elektřinu pro 
14 tisíc domácností a první proud do sítě by 
mělo dodat v roce 2009. Na internetu to uvedl 
zpravodajský server BBC News. 

Navrhovanou elektrárnu vytvoří dvacítka 
strojních jednotek s čerpadly, písty a turbína-
mi. Na hladině je pak bude doplňovat až  
30 generátorů a elektřinu na pobřeží povede 
podmořský kabel. Elektrárna bude ležet  
u severního břehu poloostrova Cornwall na 
jihozápadě Anglie. Lokalita se vybírala podle 
množství vln, přílivových a odlivových prou-
dů, lodních tras, rybolovu v oblasti a podle 
možnosti napojení na pobřežní elektrickou síť. 
Kapacitu bude mít až 30 MW. 

Cyklostezka z Modřan do Zbraslavi 
Pražané mohou využívat novou cyklostezku 

z Modřan do Zbraslavi. Nový úsek trati pro 
cyklisty vede od modřanské ulice U Soutoku  
k mostu Závodu míru ve Zbraslavi. Měří přes 
dva kilometry, z toho tři čtvrtiny je společná 
stezka pro cyklisty a pěší.  

Vláda schválila návrh zákona, podle kterého 
by měli původci znečištění platit za škody 
způsobené na životním prostředí. Kabinet tak 
se zpožděním reaguje na požadavky Evropské 
komise, která už na jaře uvažovala o tom, že 
Česko a další státy kvůli chybějící normě  
o ekologických újmách napomene. Směrnice 
EU vstoupila v platnost dne  
30. dubna, v té době ji do svého 
práva začlenily jen Itálie, Lotyš-
sko a Litva. 

Český návrh zákona ještě čeká 
schvalování sněmovnou a Sená-
tem. Návrh podle vicepremiéra 
Martina Bursíka (SZ) počítá 
stejně jako evropská směrnice s 
tím, že po roce 2010 začnou 
evropské banky nabízet speciální 
programy pro ekologické pojiště-
ní firem. České podniky by proto 
měly dostat povinnost pojistit se 
do roku 2013, řekl Bursík po 
jednání vlády novinářům. 

Směrnice byla schválena v dubnu 2004 jako 
reakce na velké ekologické katastrofy, mezi 
něž patřilo například znečištění francouzského 
pobřeží po havárii tankeru Erika v roce 1999. 

Původci znečištění mají podle ní platit za ná-
pravu škod. Týká se škod na vodních zdrojích, 
zvířatech i rostlinách, stejně jako velkého zne-
čištění půdy, které způsobí újmy na lidském 
zdraví. 

Kabinet Mirka Topolánka (ODS) návrh popr-
vé projednával koncem dubna, ministři země-

dělství a průmyslu a obchodu 
měli ale výhrady k formě pojiště-
ní proti riziku škod. Nesouhlasili 
s návrhem, aby podniky dostaly 
povinnost proti způsobení škod 
na životním prostředí se pojistit, 
nikoli pojištění uzavírat pouze 
dobrovolně.  
Podle Bursíka je výsledek  jedná-
ní dobrým kompromisem. Podle 
směrnice budou za všech okol-
ností platit za škody způsobené 
svými provozy provozovatelé 
ekologicky riskantních podniků, 
například těch vypouštějících do 
vzduchu a do vody těžké kovy, 

továrny produkující nebezpečné chemikálie, 
skládky či spalovny. Ostatní firmy budou od-
povídat v případě, když znečištění způsobí 
nedbalostí nebo chybou. 

Podniky by měly platit za případné ekologické škody 

Rozvoji alternativní energie v ČR bude pomáhat sdružení, 
které uzavřela zhruba dvacítka firem z Česka, Slovenska a Ra-
kouska. Klastr energie budoucnosti pro biomasu a bioplyn má 
usnadnit kontakt mezi podniky a zajistit spolupráci všech po-
třebných odvětví od výrobců kotlů přes zemědělce až po sta-
vební firmy. Právě tento řetězec bývá často těžké ustavit, řekli 
novinářům zástupci klastru. Jižní Čechy, jižní Morava, Dolní 
Rakousko a západní Slovensko mají hodně společného – napří-
klad krajina je v regionech podobná. „Je tam hodně lesů, luk, 
zemědělských ploch, prostředí ideální pro biomasu,“ míní Ewald Kloser z dolnorakouské hospo-
dářské komory, která na klastru spolupracuje.Česko a Rakousko spolupracují v oblasti energie už 
od začátku 90. let. Dosud ale většinu společných akcí financovala spíš rakouská strana. To by se 
mělo změnit. Česko se bude muset podílet maximálně 5 %, vyžaduje to EU, uvedl Kloser. 

Klastr má především zajistit kontakt mezi firmami. Nabídne jim teoretické možnosti, jak se jich 
chopí prakticky, už bude záležet na nich, upřesnil Karl Gruber z konzultační a projekční kanceláře 
KWI. Důležitá pro realizaci projektů prý bude také podpora státu. „Český dotační program na 
podporu obnovitelných zdrojů je zahlcen žádostmi. Poptávka zhruba desetinásobně převyšuje mož-
nosti toho titulu,“ připomněl Kloser. 

Sdružení chce rozvíjet alternativní energii 

Jednotlivé státy USA smějí stanovovat normy pro emise oxidu uhličitého a dalších tzv. skleníko-
vých plynů, které do ovzduší vypouštějí automobily. Rozhodl o tom federální soudce v americkém 
státě Vermont. Z verdiktu vyplývá, že do roku 2016 by v důsledku těchto limitů měla klesnout 
spotřeba paliva o téměř 60 %. Stanovování limitů spotřeby paliva závazných pro celý automobilo-
vý průmysl bylo ovšem v USA až dosud v rukách federálních orgánů. V současné době platí, že 
průměrná spotřeba všech vozů dodávaných na trh nesmí v případě osobních aut překročit 8,75 litru 
na 100 km. Pro nákladní vozy byl limit stanoven na 10,6 litru na 100 km. Soudní rozhodnutí se 
netýká limitů spotřeby paliva, ale limitů emisí. Vzhledem k tomu, že podle výrobců aut je jediným 
způsobem, jak snížit emise CO2, spalování méně paliva, poskytuje verdikt jednotlivým státům 
právo, které přísluší jen federálním institucím, tvrdí automobilky. Aliance automobilových výrobců 
proto zvažuje odvetné kroky, včetně odvolání k vyšší instanci. 

Státy USA smějí regulovat emise aut, rozhodl soud 
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